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REVISTA PRESEI 

 

 

 BREAKING Metroul nu circulă, vineri dimineață. Protest spontan al 

sindicaliștilor, care au coborât pe calea de rulare și au împiedicat trenurile să 

plece 

Metroul nu circulă, vineri dimineață. Circulația este blocată pe toate cele 5 

magistrale, după ce reprezentanți ai sindicatului de la metrou au organizat un 

protest spontan în stația Piața Unirii, anunță Metrorex. 

Sindicaliștii au coborât în tunel, pe calea de rulare și au împiedicat pornirea la 

timp, conform programului normal, a trenurilor de pasageri. 

Așa-zisul protest spontan reprezintă în fapt o acțiune sindicală, în timpul căreia 

reprezentanții USLM au refuzat orice tentativă de dialog cu conducerea Metrorex, 

potrivit unui anunț al companiei. 

Deși sindicaliștii au lăsat de înțeles că ar avea o listă de cereri, invitațiile repetate 

de întâlnire cu managementul companiei au fost ignorate complet pe parcursul 

nopții, arată Metrorex, care susține că, din cauza acțiunii sindicatului, dar mai ales 

pentru siguranța membrilor acestuia, care se află pe calea de rulare, liniile de 

metrou nu pot fi puse sub tensiune pentru operarea trenurilor de pasageri. 

„Pe această cale dorim să adresăm scuze bucureștenilor și îi rugăm să înțeleagă că, 

deși considerăm acțiunea sindicală nejustificată, nu putem risca viața unor oameni. 

De asemenea asigurăm locuitorii Capitalei că întreprindem toate acțiunile legale la 

dispoziția noastră pentru a reporni activitatea metroului în siguranță. Mulțumim 

pentru înțelegere”, transmite compania. 

Sindicaliştii au postat mai multe imagini pe pagina de Facebook a sindicatului, 

alături de mesajul: „Noi toţi am ales să ne apărăm drepturile, pentru că nu putem 

menţine tăcerea în faţa nedreptăţii”. 

Filmările publicate de sindicaliști de la protestul spontan arată înghesuială și lipsă 

de distanțare socială. 
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Joi, Metrorex a anunţat că, începând de vineri, în afara orelor de vârf, intervalele 

de succedare a trenurilor de pasageri vor creşte cu cel mult două minute. Sindicatul 

de la metrou afirma că această situație are loc deoarece 10 trenuri vor ieși din 

circulație, din lipsă de personal calificat. 

Războiul Metrorex-sindicat a început după ce Curtea de Conturi a descoperit că 

angajații metroului au primit o majorare salarială de 18%, anul trecut, majorare 

care nu a fost acordată în condiţiile legii și care a fost votată într-o ședință în care 

majoritari au fost membri ai sindicatului de la metrou. Compania a propus 

săptămâna trecută suspendarea creșterii salariale, în caz contrar ministrul Cătălin 

Drulă dând de înțeles că ar putea avea loc reduceri de personal pentru a păstra 

majorarea. Sindicaliștii au refuzat propunerea și au plecat de la negocieri. 

Joi, Metrorex a notificat firma care administrează spațiile comerciale din rețeaua de 

metrou să le elibereze „în regim de urgență” și să le predea către administratorul 

rețelei de transport subteran până la data de 2 aprilie. Sindicatul afirmă că toate 

magazinele din metrou au fost construite conform legislației în vigoare și că 

situația spațiilor comerciale este subiectul unui proces aflat pe rol. 

Potrivit unui articol publicat de ziare.com, sindicatul controlat de liderul Ion Rădoi, 

în funcție de peste 20 de ani, deține în proporție de 100% firma Sindomet Servcom 

SRL, care a avut contracte cu Metrorex pentru spațiile comerciale și pentru spațiile 

de publicitate. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Cîţu: Am aprobat sumele pentru plata tichetelor de masă ale minerilor aflaţi 

în greva foamei în Suceava 

Guvernul a aprobat alocarea sumelor necesare pentru plata tichetelor de masă ale 

minerilor aflaţi în greva foamei la Suceava, a declarat joi prim-ministrul Florin 

Cîţu. 

"Prin hotărâre de guvern, am alocat sumele necesare pentru plata tichetelor de 

masă pentru minerii care sunt astăzi, erau în greva foamei în Suceava; am rezolvat 

şi această problemă", a afirmat Florin Cîţu, la Palatul Victoria, după şedinţa de 

guvern. 

https://ziare.com/stiri/eveniment/legaturile-dintre-metrorez-uslm-si-sindomet-servcom-1661322
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Minerii de la Sucursala Crucea a Companiei Naţionale a Uraniului (CNU) s-au 

blocat în subteran în urmă cu o săptămână, în semn de protest faţă de faptul că nu 

le-au fost plătite drepturile salariale. Este vorba despre 160 de mineri de la 

exploatările Crucea şi Botuşanu care au declanşat protestul pentru că nu şi-au 

primit salariile timp de două luni şi au ameninţat că vor intra în greva foamei dacă 

revendicările lor nu vor fi satisfăcute. 

Protestul s-a declanşat spontan, la suprafaţă, iar apoi ortacii au decis să se blocheze 

în subteran. 

La Sucursala Crucea a CNU lucrează circa 300 de persoane. 

Protestatarii au reclamat şi faptul că de un an nu au primit suplimentul alimentar 

antidot, în valoare de 30 de lei/zi. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Noile restricții valabile de vineri în România: Unde rata de incidență e peste 

4 la mie, circulația va fi interzisă în weekend după ora 20:00, iar magazinele 

se închid la ora 18:00. Dacă incidența depășește 7,5 la mie, restricțiile vor fi 

valabile și în timpul săptămânii 

Secretarul de stat în MAI Raed Arafat a anunţat, joi seară, că în localităţile unde 

incidenţa de infectare cu COVID-19 trece de 4 la mie, circulaţia în zilele de vineri, 

sâmbătă şi duminică va fi permisă până ora 20,00, iar activitatea operatorilor 

economici se va desfăşura până la ora 18,00. 

„Referitor la intervalul orar în care este permisă circulaţia: unde incidenţa e peste 4 

la mie în ultimele 14 zile, urmează ca în zilele de vineri, sâmbătă şi duminică 

circulaţia să fie permisă până la orele 20,00, iar la operatorii economici, activitatea 

să fie permisă până la ora 18,00. Revenirea asupra acestei măsuri în timpul 

weekend-ului se face când incidenţa scade sub 3,5 la mie”, a declarat Raed Arafat, 

la sediul Guvernului. 

El a adăugat că, în cazul în care se va depăşi incidenţa de 7,5 la mia de locuitori, 

măsurile vor fi valabile şi în timpul săptămânii. 
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„A doua măsură, dacă incidenţa depăşeşte 7,5 la mie, atunci circulaţia va fi 

permisă până la ora 20,00 pe toată durata săptămânii, iar la operatorii economici 

activitatea până la ora 18,00, tot pe toată durata săptămânii. Revenirea asupra 

acestei măsuri va fi dacă scade sub 7 la mie”, a explicat Raed Arafat. 

Secretarul de stat a precizat că vineri se va publica în Monitorul Oficial hotărârea 

de guvern care prevede noile restricții, subliniind că localitățile trebuie să aplice 

imediat aceste măsuri. 

De asemenea, Arafat a precizat și că sălile de fitness vor avea activitatea 

suspendată acolo unde incidenţa cazurilor de COVID depăşeşte 4 la mia de 

locuitori şi se vor putea redeschide atunci când aceasta scade sub 3,5 la mie. 

„Operatorii economici care au activitatea de fitness ca profil vor avea activitatea 

suspendată acolo unde incidenţa depăşeşte 4 la mie şi se va relua activitatea când 

incidenţa scade sub 3,5 la mie”, a declarat Raed Arafat la finalul şedinţei de 

guvern. 

Întrebat dacă regula se aplică şi în cazul sălilor de sport unde se antrenează 

sportivii de performanţă, şeful DSU a spus: „Măsura este pentru sălile de fitness 

(…), deci, nu se menţionează sportul de performanţă”. 

Citește integral: 

  otărâre CNSU nr 20 (noile restricții valabile în România) 

 Anexa – Lista State cu risc epidemiologic ridicat_25.03.2021 

Principalele declarații la finalul ședinței de guvern: 

Florin Cîțu: 

 azi am avut o inalnire cu toate cultele si cu ministerele si comitele de 

specialitate 

 am luat cateva decizii care vor ajuta la reducerea efectelor pandemiei 

 am adoptat cateva masuri pentru mediul de afaceri. Pentru HORECA, 

perioada de scutire cu 90 de zile se prelungeste. Rambursare tva pana la 

inceputul anulului 2021, masura care va ajuta companiile 

https://cdn.g4media.ro/wp-content/uploads/2021/03/Hota%CC%86ra%CC%82re-CNSU-nr-20.pdf
https://cdn.g4media.ro/wp-content/uploads/2021/03/Anexa-Lista-State-cu-risc-epidemiologic-ridicat_25.03.2021.pdf
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 am alocat sumele necesare pt tichetele de masa, minerii care erau in greva 

foamei din Suceava 

 vom trimite în acest weekend inca 50.400 doze de vaccin catre Republica 

Moldova 

 campania de vaccinare: ne asteptam sa avem 2,4 milioane de doze la finalul 

lunii martie, dar avem de fapt 2,6 mil 

 modalitatea de calcul, cele doua formule nu au implicatii reale semnificative, 

pentru acuratete e bine sa le folosim. Nu au avut niciun fel de implicatii reale 

faptul ca anul trecut au fost folosite alte formule 

 măsurile pe care le luam sunt sigur ca vor duce la dezbateri in spatiul public, 

dar repet, Romania are printre ele mai relaxate masuri din UE. scopul meu e 

sa tinem economia deschisa. 

 Aş face o propunere domnului ministru al Sănătăţii, ca la întoarcerea 

copiilor la şcoală, copiii care merg acum în vacanţă – aici este şi domnul 

ministrul al Educaţiei – deci împreună aş vrea să vă uitaţi pe acest aspect, să 

căutăm resursele, şi vă ajut şi eu, să-i testăm pe elevi când se întorc la 

şcoală. Să avem aceste teste non invazive, să testăm câţi mai mulţi dintre ei 

când se întorc la şcoală. Cred că este o soluţie bună să ţinem sub control 

pandemia 

Rae Arafat: 

 referitor la intervalul orar în care este permisă circulaţia: unde incidenţa este 

peste 4 la mie în ultimele 14 zile, în timpul weekendului – vineri, sâmbătă, 

duminică – circulaţia să fie permisă doar până la ora 20.00. La operatorii 

economici activitatea să fie redusă până la ora 18.00. 

 revenirea asupra acestor măsuri se face când se revine sub 3,5 la mie. 

 Dacă incidenţa depăşeşte 7,5 la mie, circulaţia va fi până la ora 20.00 pe 

toată durata săptămânii, iar operatorii economici funcţionează până la ora 

18.00 pe toată durata săptămânii. Se revine asupra măsurii când rata scade 

sub 7 la mie. 
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 Pentru noaptea de 27.03 – 28.03, măsura va fi limitată sau mai biebbine 

extinsă până la ora 22.00 pentru persoanele care se vor deplasa la oficierile 

religioase pentru sărbătoarea Pesah. 

 Pentru noaptea de 3 aprilie spre 4 aprilie, se va permite circulaţia 

persoanelor în intervalul 20.00 – 02.00 pentru deplasarea la slujbele 

religioase ocazionate cu Paştele catolic. 

 S-a discutat şi de 1 mai – 2 mai, Paştele ortodox, care şi atunci vor fi 

stabilite ore de participare, însă nu va apărea în hotărârea de Guvern acest 

lucru, pentru că actuala hotărâre de Guvern e actuală până în 14 aprilie, şi 

Paştele ortodox e la începutul lui mai şi va apărea reglementarea în 

următoarea prelungire a stării de alertă 

 Sălile de fitness vor avea activitatea suspendată când se depăşeşte rata de 4 

la mie şi se va reveni când scade sub 3,5 la mie. 

 A fost actualizată şi lista ţărilor pentru carem la întoarcerea în România, este 

necesară carantina, iar Marea Britanie nu se mai află pe această listă. 

 Deci se va putea călători spre Marea Britanie fără carantină dinspre 

România” 

Lucian Bode: 

 Guvernul a adoptat azi, în primă lectură, un proiect de lege şi, în condiţiile în 

care Parlamentul nu ia în discuţie amendamentele pe care le-am propus la 

Legea 55/2020, Guvernul a adoptat un proiect în primă lectură un proiect 

privind combaterea pandemiei de COVID-19. 

 Aşteptăm punctul de vedere al avizatorilor şi, cel mai probabil, vom aproba 

săptămâna viitoare acest proiect de lege, îl vom trimite în procedură de 

urgenţă în Parlament şi îmi exprim speranţa că într-un timp foarte scurt va fi 

adoptat de Parlament. 

 Legea 55 prevede sancţiunea principală a amenzii, în cazul în care operatorii 

economici încalcă normele sanitare, respectiv suspendarea temporară a 

activităţii acestora. 
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 Operatori economici sancţionaţi au continuat să încalce prevederile legale, 

am considerat că e necesară instituirea unei sancţiuni complementare. 

 Astfel, închiderea pe o durată de 15 zile, respectiv 30 de zile, a sediului 

principal sau secundar unde operatorul economic desfăşoara activitatea fără 

a respecta măsurile constituie o măsură adecvată. 

 Ea se va materializa prin afişarea la loc vizibil, la intrare, a mesajului că 

spaţiul e închis temporar din cauza nerespectării măsurilor impuse pentru 

diminuarea efectelor COVID, cu menţiunea datei până la care e valabilă 

această sancţiune 

Vlad Voiculescu: 

 O să prezint modul de calcul al incidenţei. 

 E foarte simplu, este tot 14 zile, de asta indicatorul, se numeşte incidenţa la 

14 zile, doar că ne uităm începând cu a treia zi în urmă şi asta pentru a avea 

toate datele despre testele pozitivate, alocate. 

 Durează 48 de ore finalizarea testelor. 

 Diferenţa nu este fenomenală, diferenţa e una care întârzie la un moment dat 

adoptarea unor măsuri, poate să facă lucrul acesta dacă trendul e crescător, 

dar nu în mod fundamental 

Raed Arafat: 

 nu se discuta in acest moment despre interzicerea circulatiei in afara 

localitatii 

 va fi necesara declaratia pe proprie raspundere pentru circulatia dupa ora 

20:00 

 despre inmormantari: exista un ordin care va fi modificat, solicitarea cultelor 

este de bun simt. Este o comisie care analizeaza si va veni cu concluzii 

(Sursa: G4Media.ro) 
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 Prelungirea scutirii de la plata impozitului specific datorat de operatorii din 

HORECA cu 90 de zile, aprobată de Guvern 

Guvernul a adoptat joi scutirea de la plata impozitului specific datorat de operatorii 

economici care desfăşoară activitate în domeniul  ORECA, pentru încă o perioadă 

de 90 de zile, calculată începând cu data de 1 aprilie 2021, informează un 

comunicat al Ministerului Finanţelor. 

„Guvernul României a adoptat în şedinţa de astăzi, 25 martie 2021, proiectul 

Ministerului de Finanţe, care vizează o serie de măsuri menite să vină în sprijinul 

mediului de afaceri, precum:scutirea de la plata impozitului specific şi reglementări 

în domeniul procedurilor fiscale. Scutirea de la plata impozitului specific unor 

activităţi datorat de operatorii economici care desfăşoară activitate în domeniul 

 ORECA, pentru încă o perioadă de 90 de zile calculată începând cu data de 1 

aprilie 2021”, se menţionează în comunicatul transmis AGERPRES. 

Contribuabilii care datorează acest impozit pentru anul 2021 recalculează 

impozitul specific datorat, în mod corespunzător, prin scăderea suplimentară din 

numărul de 365 de zile calendaristice a numărului de 90 zile aferent perioadei care 

începe cu 1 aprilie 2021, în condiţiile în care aceştia au beneficiat deja de scăderea 

unui număr de 90 de zile calendaristice de la 1 ianuarie 2021. 

MF precizează că măsurile adoptate joi prevăd prorogarea termenul pentru 

depunerea cererii de restructurare de la data de 30 iunie 2021 la data de 31 ianuarie 

2022. 

De asemenea, instituia menţionează că se prorogă termenul pentru care 

contribuabilii pot beneficia de rambursarea taxei pe valoarea adăugată cu 

efectuarea, ulterior, a inspecţiei fiscale, de la data de 31 martie 2021 la data de 31 

ianuarie 2022. 

Potrivit MF, se continuă aplicarea acestor măsuri fiscale prin prorogarea 

termenului de depunere a cererii de anulare de la data de 31 martie 2021 la data de 

31 ianuarie 2022. Contribuabilii pot beneficia de ştergerea accesoriilor fiscale (cum 

ar fi dobânzile şi penalităţile), cu condiţia plăţii debitelor principale şi a îndeplinirii 

celorlalte criterii menţionate în legislaţie. 
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Pe lângă acestea, MF menţionează eşalonarea la plată, în formă simplificată, a 

obligaţiilor bugetare datorate după data declarării stării de urgenţă, administrate de 

organul fiscal central. Astfel, se prorogă termenul de acordare a acestei facilităţi de 

la data de 31 martie 2021 la 30 septembrie 2021. Contribuabilii pot beneficia de 

eşalonarea obligaţiilor bugetare datorate după data declarării stării de urgenţă, 

administrate de organul fiscal central, în condiţii de accesare simplificate şi în 

procedură accelerată. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Programul legislativ al Guvernului / Ministerul Muncii vrea să reglementeze 

activitățile casnice - Document 

Executivul va discuta în ședința de joi programul legislativ pentru anul 2021, care 

a fost întocmit pe baza Planului Anual de Lucru al Guvernului pentru anul 2021 și 

a propunerilor comunicate în scris de ministerele/instituțiile interesate. Documentul 

cuprinde, la nivel de lege, măsurile legislative, iniţiatorii, termenele pentru 

prezentarea proiectelor de lege în şedinţele Guvernului, precum şi scopul acestora. 

Ministerul Muncii propune printre cele mai importante și de interes legi. La polul 

opus se află Ministerul Sănătății, care este foarte sărac în propuneri legislative. 

 Câteva dintre legile care vor fi inițiate de Ministerul Muncii 

 

Proiect de Lege pentru modificarea și completarea Ordonanței de urgență a 

Guvernului nr.111/2010 privind concediul şi indemnizaţia lunară pentru creşterea 

copiilor - martie 

 

- flexibilizarea acordării stimulentului de inserție prin acordarea acestuia oricând 

părintelui, până la împlinirea de către copil a vârstei de 3 ani, respectiv 4 ani în 

cazul copilului cu dizabilități, fără a mai fi condiționat de reîntoarcerea în câmpul 

muncii cu 60 de zile înainte de împlinirea de către copil a vârstei de 2 ani, respectiv 

3 ani în cazul copilului cu dizabilități. 
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Proiect de Lege privind desfășurarea activităților casnice - iunie 

 

- reglementarea desfășurarii activităților casnice de către o persoană fizică având 

calitatea de salariat casnic în folosul unei alte persoane fizice denumită angajator, 

prin introducerea unui nou tip de contract individual de muncă. 

 

Proiect de Lege pentru modificarea și completarea Legii-cadru nr.153/2017 privind 

salarizarea personalului plătit din fonduri publice - iunie 

 

- eliminarea discrepanțelor salariale existente în prezent în sistemul bugetar, 

precum și restabilirea ierarhiilor funcțiilor în cadrul domeniilor de activitate, 

precum și între domenii de activitate, ierarhie care a fost denaturată prin 

modificările legislative succesive ale Legii-cadru nr.153/2017 în vigoare în 

Parlament; 

 

Proiect de Lege pentru modificarea și completarea Legii nr.76/2002 privind 

sistemul asigurărilor pentru șomaj și stimularea ocupării forței de muncă - iunie 

 

- modificarea definiției tânărului NEET ca fiind persoana cu vârsta cuprinsă între 

16 ani şi până la împlinirea vârstei de 30 de ani, care nu are loc de muncă, nu 

urmează o formă de învăţământ şi nu participă la activităţi de formare profesională; 

- optimizarea sistemului de acordare a indemnizației de șomaj și a valorii acesteia; 

- modificarea modului de stabilire a stagiului de cotizare pentru persoanele care au 

contract de muncă cu timp parțial; 

- stabilirea modalității de acordare a unei prime de formare pentru persoanele aflate 

în căutarea unui loc de muncă, în perioada participării la programe de formare 

profesională. 

 

Proiect de Lege pentru modificarea și completarea Legii nr.263/2010 privind 

sistemul unitar de pensii publice - iulie 

 

- eliminarea inechităților din sistemul public de pensii și întărirea principiului 

contributivității și al egalității de tratament pentru toți asigurații sistemului public 

de pensii. Introducerea unei formule de calcul care să reflecte principiile enunțate 

anterior. 
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Proiect de Lege pentru modificarea și completarea Ordonanței de urgență a 

Guvernului nr.111/2010 privind concediul şi indemnizaţia lunară pentru creşterea 

copiilor - noiembrie 

 

- stabilirea unei perioade minime de cel puțin 2 luni a concediului pentru creșterea 

copilului, care nu poate fi transferată între părinți, precum și introducerea unei mai 

mari flexibilități la nivelul formei în care se poate lua concediul pentru creșterea 

copilului (pe bază de normă întreagă sau de fracțiune de normă, sau în alte forme 

flexibile), având în vedere faptul că flexibilitatea mărește șansele ca părinții, în 

special tații, să facă uz de dreptul lor la un astfel de concediu. directiva va permite 

părinților și persoanelor curesponsabilități de îngrijire să reconcilieze mai bine 

sarcinile profesionale și cele de îngrijire. 

 Ministerul Sănătății propune doar două legi 

 

Proiect de Lege pentru modificarea și completarea Legii nr.339/2005 privind 

regimul juridic al plantelor, substanțelor și preparatelor stupefiante și psihotrope - 

martie 

 

- completarea corespunzătoare a legislație naționale în scopul punerii sub control a 

noi substanțe stupefiante și psihotrope la recomandarea Organismului Internațional 

pentru Controlul Stupefiantelor al Organizației Națiunilor Unite 

 

Proiect de Lege pentru completarea Legii nr.95/2006 privind reforma în domeniul 

sănătății - octombrie 

 

- completarea Legii nr.95/2006 privind reforma în domeniul sănătății cu un nou-

titlu XXI Registrul Național al Profesioniștilor din Sistemul de Sănătate. 

 

Proiectele de legi pentru care se propune ca finalizarea procedurii parlamentare să 

se realizeze până la sfârșitul actualei sesiuni parlamentare, sunt incluse în Lista 

priorităţilor legislative ale Guvernului pentru prima sesiune ordinară a anului 2021.  
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După aprobarea în ședința Guvernului, Programul legislativ al Guvernului pe anul 

2021 va fi comunicat celor două Camere ale Parlamentului. Ministerele/instituțiile 

responsabile urmează să ia măsurile necesare în vederea promovării proiectelor de 

legi cuprinse în program, în termenele asumate. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 EXCLUSIV Radu Crăciun, APAPR: Vrem ca legea de plată a pensiilor 

private să se aplice de la 1 ianuarie 2022. Vor exista noi administratori, cu 

fonduri separate 

Asociația pentru Pensiile Administrate Privat din România a participat, joi, la 

discuții în Parlament pentru a stabili un calendar ca legea de plată a pensiilor 

private să se aplice de la 1 ianuarie 2022, a declarat pentru Economedia Radu 

Crăciun, președintele APAPR. Potrivit lui, pentru plata pensiilor Pilon II vor exista 

entități separate de actualii administratori, fie actuali administratori, fie unii noi, 

care vor gestiona fonduri separate, vor avea cerințe de capital separate și o nouă 

structură de angajați. 

„Vizita a avut loc cu dorința de a primi sprijin în promovarea acestei legi, 

finalizarea ei și votarea ei pe parcursul acestui an. Proiectul de lege este încă în 

curs de elaborare, lucrăm la el împreună cu ASF, deci nu este încă în situația de a 

intra în circuitul legislativ. Deci el va trebui să fie discutat și cu Ministerul Muncii, 

care probabil că va fi inițiator. În principiu vrem să agreăm un calendar minim care 

să permită ca legea să fie votată până la sfârșitul anului, astfel încât în sfârșit să 

avem toată arhitectura completă pentru sistemul de pensii private”, a declarat Radu 

Crăciun, pentru Economedia. 

Întrebat dacă această lege ar putea intra în vigoare până la sfârșitul anului, astfel 

încât de la anul să se aplice, el a răspuns că „aceasta ar fi ideea”. „Legea oricum 

este întârziată cu vreo 6 ani, a tot fost amânată”, a precizat președintele APAPR. 

În privința scenariilor de plată, Crăciun a spus că este încă un proiect la care se 

lucrează, deci e încă o schiță, urmând să fie pus și în dezbatere publică. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 26 martie 2021 13 

 

„În esență va fi vorba de niște entități separate de actualii administratori și de 

fonduri separate, de asemenea. Vor fi administratori care pot să fie atât dintre 

administratorii actuali de pensii, dar pot să fie și alții, care se vor ocupa cu 

gestionarea acestor fonduri și cu plata lor. Vor avea cerințe de capital separate, 

angajați separați”, a mai declarat Radu Crăciun. 

Președintele PNL Ludovic Orban a anunțat, joi, că a discutat la Parlament cu 

reprezentanții administratorilor Pilonului 2 de pensii despre ultimele evoluții ale 

sistemului privat de pensii din România și despre nevoile de reglementare din 

domeniu. 

„După abrogarea prevederilor nocive pentru Pilonul 2 de pensii private din OUG 

114/2018, realizată de Guvernul liberal încă de la începutul anului trecut, prin 

OUG 1/2020, în ciuda contextului economic dificil provocat de criza sanitară, 

sistemul privat de pensii din România a înregistrat o evoluție pozitivă în 2020, cu o 

valoare a activelor în creștere la peste 15 miliarde Euro și cu un randament mediu 

al contribuțiilor de circa 6,2%. 

În continuare, este nevoie de stabilitate legislativă în ceea ce privește cadrul de 

reglementare al sistemului de pensii private, și susținem adoptarea rapidă în 

Parlament a Legii de aprobare a Ordonanței de Urgență 1/2020 care a salvat 

Pilonul 2 de pensii de la naționalizarea prin falimentarea administratorilor de pensii 

private, pregătită de PSD prin OUG 114/2018”, arată o postare pe Facebook a 

președintelui PNL. 

Pensiile private Pilon II au fost instituite începând cu anul 2008, însă deși de câțiva 

ani a început chiar și plata pensiilor unor contribuabili care au ieșit la pensie sau 

compensarea familiilor celor care au decedat (pensia Pilon II se moștenește, în 

prezent), nu există practic o lege care să reglementeze modul în care se realizează 

plata. 

Persoanele care devin eligibile pentru a primi pensia privată au în prezent la 

dispoziție două opțiuni pentru a încasa suma acumulată: fie sub forma unei singure 

tranșe (cu plata impozitului de 10%), fie în tranșe lunare, pe o perioadă de maxim 5 

ani. 
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Contribuția virată la Pilonul II de pensii este în prezent de 3,75%. La momentul 

lansării Pilonului II, în 2008, legislația prevedea creșterea contribuției de la 2% la 

6% până în 2016, cu un ritm anual de 0,5%. Deși la un moment dat contribuția a 

crescut până la 5,1%, mutarea contribuțiilor de la angajator la angajat (care a avut 

loc în 2018) a necesitat modificarea procentului, pentru ca suma netă 

corespondentă noului salariu brut să fie aceeași. 

Activele fondurilor de pensii private au crescut cu 21% în anul 2020, în ciuda 

contextului economic nefavorabil generat de pandemia COVID-19, potrivit datelor 

publicate joi de Autoritatea de Supraveghere Financiară. 

Un român are în medie 9.863 lei în contul de pensie Pilon II, conform ASF. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

 Avertismentul BNR. Rata anuala a inflatiei va continua probabil sa creasca 

treptat in acest an 

Rata anuala a inflatiei va continua probabil sa creasca treptat in acest an pana in 

proximitatea limitei de sus a intervalului tintei, implicit sa depaseasca considerabil 

valoarea de 2,5 la suta anticipata anterior pentru semestrul II 2021. 

 

Datele se desprind din minuta sedintei de politica monetara a Consiliului de 

Administratie al Bancii Nationale a Romaniei din 15 martie 2021. 

 

"In ceea ce priveste evolutiile macroeconomice viitoare, membrii Consiliului au 

evidentiat perspectiva vizibil modificata a inflatiei, aratand ca rata anuala a inflatiei 

va continua probabil sa creasca treptat in acest an pana in proximitatea limitei de 

sus a intervalului tintei, implicit sa depaseasca considerabil valoarea de 2,5 la suta 

anticipata anterior pentru semestrul II 2021. Totodata, dupa previzibila corectie 

descendenta ampla din debutul anului viitor, ea este asteptata sa urce din nou 

deasupra punctului central al tintei si sa ajunga la finele orizontului prognozei la 

2,8 la suta - peste nivelul de 2,4 la suta din proiectia precedenta", se spune in 

minuta BNR. 

 

https://ziare.com/bnr/
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Cum va influenta pretul combustibilului 

Conform sursei citate, s-a observat ca valorile mai inalte si in crestere usoara ale 

ratei inflatiei din anul curent, dar si ajustarea lor descendenta din debutul anului 

viitor, sunt atribuibile integral actiunii factorilor pe partea ofertei, mai cu seama 

impactului tranzitoriu al scumpirii energiei electrice in contextul liberalizarii pietei 

de profil, si efectului sau de baza dezinflationist ulterior. Influente semnificative, in 

dublu sens pe orizonturi diferite de timp, provin si din evolutia probabila a pretului 

combustibililor, precum si din majorarea cotatiilor internationale ale materiilor 

prime agro-alimentare, resimtite prioritar la nivelul inflatiei de baza. 

 

BNR mentioneaza ca impactul inflationist al acestor factori ar putea fi insa mai 

intens si mai de durata, inclusiv prin efectele lor indirecte, au subliniat in mod 

repetat membrii Consiliului, evocand ascensiunea pronuntata a pretului petrolului, 

dar mai ales tendinta cvasi-generalizata de crestere a cotatiilor internationale ale 

marfurilor amorsata recent, potentata de strangulari in lanturile de productie si 

aprovizionare, cu impact asupra costurilor asociate. 

 

O eventuala materializare a unui asemenea risc ar avea totusi o capacitate scazuta 

de a genera efecte secundare pe calea afectarii anticipatiilor inflationiste pe termen 

mediu, au apreciat membrii Consiliului, mai ales in conditiile persistentei 

deficitului de cerere pe piata muncii, dar si pe cea a bunurilor, avand in vedere si 

influentele de sens opus exercitate de astfel de socuri asupra venitului disponibil 

real al populatiei, implicit asupra cererii de consum in perspectiva. 

 

In cazul presiunilor factorilor fundamentali este insa de asteptat o tranzitie graduala 

dinspre actualul caracter modest dezinflationist, spre unul usor inflationist in cea 

de-a doua parte a orizontului proiectiei, au aratat membrii Consiliului, avand ca 

premise si ipoteze majore: decalajele temporale cu care se manifesta efectele 

dezinflationiste ale gap-ul negativ al PIB, precum si cele inflationiste ale 

excedentului de cerere agregata, anticipat a se redeschide in trimestrul III 2021 si a 

creste lent ulterior; relativa ameliorare a structurii cererii agregate din perspectiva 

potentialului ei inflationist, prin cresterea contributiei investitiilor in detrimentul  

https://ziare.com/international/stiri-internationale/oficial-fmi-semne-de-redresare-economica-1668678
https://ziare.com/tenis/stiri-tenis/halep-ciutacu-vaccin-reactie-gheorghita-1668660
https://ziare.com/economie/productie/
https://ziare.com/economie/pib/
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consumului privat, cu implicatii inclusiv asupra evolutiei viitoare a PIB potential, 

precum si probabila decelerare puternica a cresterii costurilor unitare salariale pe 

orizontul proiectiei, in conditiile persistentei subutilizarii fortei de munca, implicit 

a caracterului relaxat al pietei muncii. 

Despre dinamica preturilor importurilor 

In schimb, dinamica preturilor importurilor se contureaza pe termen scurt drept o 

sursa de influente inflationiste, contrar previziunilor anterioare, au remarcat 

membrii Consiliului. Mici efecte inflationiste tranzitorii vor veni probabil si din 

cresterea abrupta a cererii de servicii odata cu ridicarea actualelor restrictii, 

eventual confruntata cu constrangeri pe partea ofertei, precum si din perturbatii 

persistente in lanturi de productie si aprovizionare. 

 

Sub impactul conjugat al factorilor fundamentali si al celor pe partea ofertei, BNR 

precizeaza ca rata anuala a inflatiei CORE2 ajustat este asteptata sa mai scada usor 

pe parcursul a cateva luni, dar sa se opreasca si sa se mentina ulterior in apropierea 

nivelului de 2,7 la suta, vizibil deasupra valorilor anticipate anterior. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Incepe programul 'Prima Casă': Comisionul de administrare a fost micșorat 

Fondul Naţional de Garantare a Creditelor pentru IMM-uri (FNGCIMM) a anunţat, 

joi, că de vineri finanţatorii primesc dosare pentru programul “Noua Casă”, iar 

Ministerul Finanţelor a decis diminuarea comisionul de administrare de la 0,40% la 

un nivel de 0,30% din soldul garanţiei, scrie News.ro. 

“Guvernul României a aprobat plafonul de garantare a Programului Noua Casă, 

ediţia 2021, în valoare de 1,5 miliarde de lei, iar prin Ordinul nr.441 din 

24.03.2021, Ministerul Finanţelor a diminuat comisionul de administrare de la 

0,40% la un nivel de 0,30% din soldul garanţie”, se arată în comunicatul transmis 

de FNGCIMM. 
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În paralel cu procesul legislativ, Fondul Naţional de Garantare a Creditelor pentru 

IMM-uri a finalizat procedura de alocare a plafoanelor anuale ale garanţiilor care 

pot fi emise de către băncile participante, în funcţie de ponderea garanţiilor 

acordate de către fiecare finanţator în anul precedent. Plafonul va fi distribuit cu 

acordul Ministerului Finanţelor, urmând ca aplicaţia informatică să fie deschisă 

pentru cele 14 bănci participante în program: BRD-GSG, BCR, Banca 

Transilvania, CEC Bank, ING Bank, Raiffeisen Bank, OTP Bank, Banca 

Romaneasca, Unicredit Bank, Garanti Bank, First Bank, Vista Bank, Intesa 

Sanpaolo Bank şi Alpha Bank, se arată în comunicatul transmis de Fondul de 

Garantare, în care se mai anunţă că “de mâine finanţatorii primesc dosare pentru 

noul program”. 

”Programul Noua Casă îşi păstrează şi în anul 2021 principalele avantaje majore, 

faţă de orice alt credit ipotecar: avansul minim, dobânda avantajoasă şi garanţia de 

stat. Plafonul de garantare pe care il avem la dispozitie anul acesta, va răspunde 

solicitarilor a peste 18.000 aplicanţi în program. Având în vedere particularităţile 

acestui an, Guvernul a decis diminuarea comisionului de administrare, pentru a 

uşura sarcina tuturor românilor care au apelat la un credit ipotecar cu garanţie de 

stat. Programul Noua Casă este cel mai eficient instrument anticiclic aplicat 

sectorial de către Guvernul Romaniei, având în vedere că 3 din 4 credite ipotecare, 

din totalul creditelor acordate de către sistemul bancar, sunt accesate prin program. 

În timp ce soldul garanţiilor Prima Casă şi Noua Casă, aflate în portofoliul 

FNGCIMM, începând cu anul 2009, a ajuns la un număr de peste 275.000, cu o 

valoare totală de 24,5 miliarde lei ce susţin finanţări de 50 miliarde de lei, rata de 

default se menţine subunitară, la 0,30%. Prin program sunt sprijiniţi cetăţenii 

Romaniei, precum şi întregul ecosistem economic creat în jurul acestui program”, a 

declarat directorul general al FNGCIMM, Dumitru Nancu. 

În anul 2020, FNGCIMM a acordat prin cele două programe, “Prima Casă”, şi 

“Noua Casă” un număr de 16.102 garanţii, pentru credite de aproximativ 3,6 

miliarde de lei. De la lansarea programului “Noua Casă”, in trimestrul al treilea din 

2020, au fost acordate 7.882 garanţii, ce susţin finanţări în valoare de 1,95 miliarde 

de lei. La acestea se adaugă un număr de 2.188 promisiuni de garantare, emise în 

anul 2019-2020, în valoare de 299,201,680 lei, din care un număr de 213 

promisiuni de garantare, au fost deja onorate pana la 15 martie 2021. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/dumitru-nancu_4675.html
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Fondul Naţional de Garantare a Creditelor pentru Întreprinderile Mici şi Mijlocii 

(FNGCIMM SA-IFN) este o instituţie financiară nebancară, cu capital de risc, 

înfiinţată în scopul facilitării accesului IMM-urilor la finanţări, prin acordarea de 

garanţii pentru instrumentele de finanţare contractate de la bănci comerciale sau 

din alte surse. 

Executivul a aprobat, pe data de 19 martie, o hotărâre pentru modificarea şi 

completarea  otărârii Guvernului nr. 717/2009 privind aprobarea normelor de 

implementare a programului „Noua Casă”. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 UDMR sfidează decizia Ministerului Finanțelor și depune o nouă lege 

pentru ajutorul de 1.500 de lei pentru creșă și grădiniță 

Părinți ar trebui să primească un ajutor de 1.500 de lei pentru creșă sau grădiniță. 

Foto: Profimedia Images 

UDMR a depus o inițiativă legislativă ce prevede mai multe amendamente la legea 

care reglementează acordarea unui sprijin în valoare de 1.500 lei pentru părinții cu 

copii mici, astfel ca beneficiile stabilite să intre din nou în vigoare, cât mai curând 

posibil, transmite formațiunea politică, într-un comunicat de presă. Ministerul 

Finanţelor propune suspendarea aplicării acestei măsuri, potrivit unui proiect 

publicat pe site-ul instituţiei. 

Deputatul UDMR de Bihor, Szabó Ödön, inițiatorul proiectului, a declarat că 

această lege a fost adoptată încă de anul trecut, cu aplicabilitate de la 1 ianuarie 

2021, însă Ministerul de Finanțe probabil nu a ținut cont, în bugetul de stat pe 

2021, de impactul bugetar, și nu a elaborat nici normele de aplicare a legii.  

Acesta a explicat, ca amendamentul depus astăzi în Parlament de UDMR extinde 

sfera antreprenorială, astfel încât toate întreprinderile ar putea aloca acest sprijin de 

1.500 de lei din baza de impozitare pentru serviciile de educație timpurie pentru 

copiii angajaților: 

 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/social/parintii-nu-vor-mai-primi-cei-1-500-de-lei-pentru-cresa-si-gradinita-proiect-1472138
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„Amendamentele clarifică noțiunea de educație timpurie, dar și care sunt 

instituțiile ce pot beneficia de prevederile legii. Totodată noul act normativ prevede 

ca în cazul în care părinții au optat pentru tichetele de creșă eliberate de autoritățile 

locale, nu pot beneficia și de sprijinul de 1.500 de lei din partea statului, 

eliminându-se astfel o posibilă dublă finanțare pentru același serviciu”, precizează 

deputatul UDMR. 

Szabó Ödön consideră că obiecțiile formulate de Ministerul Finanțelor nu au o 

bază solidă, atunci când se vorbește despre un impact bugetar de 4,5 miliarde de lei 

din bugetul de stat pentru acordarea acestui sprijin: 

„În momentul de față în România sunt 530 de mii de copii înscriși la grădinițe, din 

care 280 de mii frecventează grădinițe cu program normal, deci părinții acestor 

copii nu pot beneficia de un asemenea sprijin, deoarece nu au cheltuieli 

deductibile. Astfel, principalii beneficiari sunt părinții acelor aproape 250.000 de 

copii care frecventează grădinițe cu program prelungit, și care au costuri în plus,  

pentru masa copiilor, de aproximativ 300 RON pe lună, pe o perioadă de 9-10 luni 

din an. Dacă se adaugă la această cifră grădinițele private unde se află aproape 30 

de mii de copii și creșele, unde merg aproape 20 de mii de copii, în total 650-700 

de milioane de lei ar însemna impactul maxim pentru bugetul de stat. Din păcate 

nu toți părinții pot beneficia de această prevedere deoarece nu lucrează sau 

lucrează în zone unde angajatorul nu poate să ofere acest sprijin, deci costul real 

este mult mai mic. Din cele expuse rezultă că această lege este departe de a crea o 

povară bugetară de 4,5 miliarde, așa cum susține Ministerul Finanțelor.”, a mai 

declarat acesta. 

Parlamentul României a adoptat anul trecut în octombrie legea inițiată de UDMR, 

care introduce două modificări importante: creditul fiscal de 1.500 de lei pentru 

întreprinderi și o reducere a bazei de impozitare pentru companii dacă acestea 

investesc în învățământul dual liceal sau universitar. Acesta din urmă înseamnă că 

firmele pot deduce din baza lor de impozitare și costurile formării practice în 

cadrul companiilor, pe lângă educația teoretică, iar acest lucru îl pot face nu doar la 

nivelul învățământului secundar, dar și în cazul învățământului universitar. 
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„Mai multe persoane ne-au semnalat faptul că, deși legea a avut lacune juridice, au 

existat beneficiari ai acestei prevederi, încă din prima lună a anului. Din păcate 

Ministerul Finanțelor nu s-a străduit să soluționeze problemele apărute,  ci a ales 

varianta cea mai ușoară, să suspende aplicarea legii. Prin amendamentul depus de 

UDMR dorim să accelerăm punerea în practică a acestei legi.” a declarat deputatul 

Szabó Ödön. 

„Inițiativa UDMR practic clarifică obiecțiile formulate de către Ministerul 

Finanțelor, dar trebuie să precizăm că rezolvarea obiecțiilor ar fi fost sarcina 

Ministerului de resort”, mai arată deputatul UDMR. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 A fost lansat site-ul autostrăzii A3 Ploiești - Comarnic - Brașov. CNAIR: 

Informații actualizate periodic, stadiul la zi și soluții pe termen scurt pentru 

degrevarea traficului pe Valea Prahovei 

Compania de Autostrăzi a lansat site-ul pentru autostrada A3 Ploiești - Brașov, 

proiect care pentru prima dată din 2005 vor fi revizuite studiile și va fi realizat și 

proiectul tehnic. „La adresa http://ploiesti-brasov.ro/ puteți găsi informații 

actualizate periodic, astfel încât cei interesați de stadiul proiectului să afle date la zi 

despre cum avansează acesta”, transmite CNAIR. Site-ul conține pe lângă o 

secțiune privind stadiul la zi, și una privind soluțiile pe termen scurt pentru traficul 

pe Valea Prahovei, dar și o galerie video cu filmări din dronă cu zona pe unde ar 

urma să treacă viitoarea autostradă. 

- În secțiunea „Despre proiect - Stadiul la zi” aflați detalii despre calendarul 

activităților și despre etapele importante bifate până acum. 

- Dacă accesați „Despre proiect - Soluții pe termen scurt”, puteți regăsi informații 

despre demersurile CNAIR și ale autorităților locale pentru degrevarea traficului 

de pe Valea Prahovei. 

- În „Media” sunt încărcate comunicate de presă pe subiect, fotografii, filmări din 

dronă cu traseul, interviuri cu proiectanții și cu autoritățile locale direct interesate 

de concretizarea A3 Ploiești-Brașov. 

 

http://ploiesti-brasov.ro/
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- Toate articolele noi vor apărea și pe home page (secțiunea „Acasă”), astfel încât 

noutățile să fie vizibile prin simpla accesare a site-ului. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Scrisoare deschisă a mai multor organizații către liderii coaliției: Numirea 

de către Consiliul de Administrație a directorului general al TVR și al 

radioului public deprofesionalizează cele două instituții. Organizarea unui 

concurs de proiect de management cu obiective clare de performanță este 

esențială 

Mai multe organizații non-guvernamentale își exprimă îngrijorarea cu privire la 

modul în care se prefigurează reorganizarea Societății Române de Radiodifuziune 

și Societății Române de Televiziune, într-o scrisoare deschisă adresată 

președinților Senatului și Camerei Deputaților, președinților comisiilor de cultură 

și liderilor coaliției. 

„Desemnarea directorului-general de către și dintre membrii Consiliului de 

Administrație, care sunt numiți politic, nu face decât să dubleze numărul de pârghii 

politice la nivelul managementului. Amintim, pe această cale, că societatea civilă 

pledează de ani de zile pentru depolitizarea SRR și SRTV, iar crearea de funcții 

esențialmente politice are un efect contrar acestui deziderat. Numirea de către 

Consiliul de Administrație a directorului general nu reformează ci 

deprofesionalizează cele două instituții publice. Organizarea unui concurs de 

proiect de management cu o durată de exercitare a mandatului prevăzută în mod 

expres de lege, cu obiective clare de performanță, cu evaluări periodice ni se par 

esențiale pentru buna și independenta funcționare a SRR și SRTV”, se arată în 

scrisoare. 

Textul integral al scrisorii: 

În atenția Președintelui Senatului, Anca Dragu 

Președintelui Camerei Deputaților, Ludovic Orban 

Președintelui Comisiei pentru cultură și media din Senat, Viorel Badea 
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Președintelui Comisiei pentru cultură, arte, mijloace de informare în masă, Iulian 

Bulai 

Liderilor formațiunilor politice din coaliția de guvernare, Ludovic Orban PNL, 

Dan Barna USR, Dacian Cioloș, PLUS, Kelemen  unor, UDMR 

Ne exprimăm îngrijorarea cu privire la modul în care se prefigurează reorganizarea 

Societății Române de Radiodifuziune și Societății Române de Televiziune. Potrivit 

declarațiilor apărute în presă, am înțeles că se are în vedere separarea funcțiilor de 

Președinte al Consiliului de Administrație și Director-General și desemnarea 

ambilor ocupanți ai acestor poziții de către Consiliile de Administrație și dintre 

membrii Consiliilor de Administrație, conform algoritmului politic. 

Dacă separarea celor două funcții poate reprezenta un câștig pentru cele două 

instituții și este bine-venită, forma în care este propusă riscă să ducă la o mai 

puternică politizare și deprofesionalizare a unor organizații a căror principală 

vulnerabilitate este tocmai expunerea față de presiunile politice. 

Concret, desemnarea directorului-general de către și dintre membrii Consiliului de 

Administrație, care sunt numiți politic, nu face decât să dubleze numărul de pârghii 

politice la nivelul managementului. Amintim, pe această cale, că societatea civilă 

pledează de ani de zile pentru depolitizarea SRR și SRTV, iar crearea de funcții 

esențialmente politice are un efect contrar acestui deziderat. 

Numirea de către Consiliul de Administrație a directorului general nu reformează 

ci deprofesionalizează cele două instituții publice. Organizarea unui concurs de 

proiect de management cu o durată de exercitare a mandatului prevăzută în mod 

expres de lege, cu obiective clare de performanță, cu evaluări periodice ni se par 

esențiale pentru buna și independenta funcționare a SRR și SRTV. Un astfel de 

concurs trebuie, desigur, să fie organizat în condiții de transparență totală și cu 

atragerea unor profesioniști recunoscuți din afara celor două instituții pentru 

jurizarea proiectelor. 

Nu în ultimul rând, numirea unui director general de către membrii Consiliului de 

Administrație elimină posibilitatea realizării unui sistem de checks and balances în 

interiorul instituțiilor.  
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Mai mult, în perioade în care guvernarea României este asigurată de coaliții, în 

cele două instituții pot apărea două centre de decizie și putere – ceea ce duce la 

paralizie – în timp ce, în intervalele cu majoritate parlamentară clară și guvern 

monocolor, controlul asupra instituțiilor va fi total. 

În concluzie, organizațiile semnatare vă solicită să analizați cu grijă și cu măsură 

orice modificări legislative în ceea ce privește posturile publice de radio și 

televiziune și așa șubrezite în spațiul public în ceea ce înseamnă independența lor. 

De asemenea, să elaborați în mod temeinic un proiect de lege care să fie actual, să 

asigure în mod real independența celor două instituții în fața factorului politic, să 

așeze radioul și televiziunea publice în centrul interesului public, nu al celui 

politic. 

 (Sursa: G4Media.ro) 

                                                                                                             

 Scrisoarea afiliaților Federației Europene a Jurnaliștilor către șefii de stat și 

de guvern europeni cu privire la situația din Belarus 

Noi, liderii sindicatelor și asociațiilor jurnaliștilor din Europa, vă scriem pentru a 

ne exprima profunda îngrijorare cu privire la intensificarea represiunii în Belarus. 

Vă trimitem acest apel la 25 martie, care este Ziua Libertății în Belarus, când 

opoziția se adună anual în număr mare pentru a onora proclamarea Republicii 

Populare Belaruse în 1918. 

Astăzi, există peste 250 de prizonieri politici în țară, inclusiv 11 jurnaliști. Și acesta 

este doar vârful aisbergului. De la alegerile prezidențiale frauduloase din 9 august 

2020, peste 30.000 de persoane (inclusiv 480 de jurnaliști) au fost reținuți, mulți 

dintre aceștia fiind supuși torturii și maltratării și peste 1.000 de persoane vizate de 

urmărire penală. 

Îndemnăm guvernul dumneavoastră: 

- să solicite autorităților din Belarus eliberarea imediată a celor 11 jurnaliști închiși, 

retragerea procedurilor administrative și penale împotriva jurnaliștilor din Belarus 

și redeschiderea clubului de presă din Minsk; 
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- să facă apel la Națiunile Unite, OSCE, Consiliul Europei și Uniunea Europeană, 

astfel încât comunitatea internațională să intensifice presiunea și să ia măsuri în 

fața încălcărilor constante ale drepturilor omului și a libertății presei în Belarus. 

(Sursa: Departament Comunicare FairMediaSind) 

 

 Guvernul a aprobat instituirea cadrului legal în vederea testării pentru 

COVID-19 în farmacii 

Ministrul Sănătăţii, Vlad Voiculescu, a anunțat joi că Guvernul a aprobat 

instituirea cadrului legal în vederea testării pentru COVID-19 în farmacii. 

„Astăzi, în şedinţa de guvern am aprobat instituirea cadrului legal pentru testarea în 

farmacii. În perioada următoare, chiar mâine, avem discuţii la Ministerul Sănătăţii 

cu reprezentanţii farmaciilor, pentru ca testarea cu antigen să se poată face în 

farmacii. E un pas important care merge spre testare în masă, testarea oricui are 

această nevoie, dorinţă. Ea se va putea face la un preţ scăzut, negocierile sunt în 

curs. Avem de astăzi, după ce ordonanţa de urgenţă va apărea în Monitorul Oficial, 

şi baza legală pentru acest lucru”, a precizat Voiculescu, după şedinţa de guvern. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Şapte ţări membre UE, printre care şi România, apără rolul energiei 

nucleare în Europa 

Şefi de stat şi de guvern din şapte ţări membre ale Uniunii Europene, printre care şi 

România, apără rolul energiei nucleare în Europa, într-o scrisoare adresată 

Comisiei Europene făcută publică joi, relatează AFP. 

Este „un apel de urgenţă pentru a asigura reguli ale jocului echitabile pentru 

energia nucleară în UE, fără a exclude politici şi avantaje climatice şi energetice”, 

se menţionează în textul postat online pe site-ul guvernului polonez. 

Scrisoarea, în engleză, este semnată de preşedintele francez Emmanuel Macron şi 

prim-miniştrii din Ungaria, Polonia, Republica Cehă, România, Slovacia şi 

Slovenia. Datată 19 martie, ea a fost făcută publică joi. 
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Acest apel intervine în plină discuţie privind combaterea schimbărilor climatice în 

UE şi Pactul verde european, care ar urma să condiţioneze accesul la finanţări şi 

deci investiţiile pentru numeroşi ani. 

Anumite ţări sunt favorabile includerii energiei nucleare în acest mix datorită 

avantajelor climatice, întrucât produce emisii foarte scăzute de CO2. Alte ţări, 

precum Germania şi Austria, se opun acestei perspective. 

Semnatarii scrisorii cer „ca politicile energetice şi climatice europene să susţină 

toate căile către neutralitatea climatică, potrivit principiului neutralităţii 

tehnologice”. 

În plus, ei subliniază „contribuţia sectorului nuclear pentru combaterea schimbării 

climatice” şi văd în acesta un mijloc de a susţine dezvoltarea energiei regenerabile, 

fără a uita locurile de muncă create. 

Statele membre au viziuni foarte diferite privind rolul sectorului nuclear în viitor. 

Germania a decis să renunţe la acest tip de energie în urma catastrofei de la 

Fukushima (2011) şi acest mare contributor la bugetul UE este ostil finanţărilor 

europene pentru tehnologia în cauză. 

Ţări precum Polonia sau Republica Cehă contează în schimb pe ea pentru a limita 

utilizarea cărbunelui, foarte poluant şi emiţător de gaz cu efect de seră. 

Franţa îşi obţine în schimb peste 70% din energia electrică din centrale nucleare, o 

cifră pe care vrea să o reducă la 50% până în 2035. 

Chiar dacă executivul francez nu a decis până acum dacă va construi noi reactoare, 

Emmanuel Macron a dat asigurări că „viitorul nostru energetic şi ecologic include 

şi domeniul nuclear”, notează AFP. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Klaus Iohannis dezvăluie ce s-a discutat la reuniunea Consiliului European: 

Președintele cere să nu se ajungă la discriminare 

Preşedintele Klaus Iohannis a exprimat, la reuniunea Consiliului European, 

sprijinul pentru propunerea Comisiei Europene cu privire la autorizarea exportului 

de vaccinuri, făcând apel însă la prudenţă în utilizarea acestui mecanism, pentru a 

nu fi afectat comerţul liber. În cadrul reuniunii, liderii europeani au adoptat o 

declaraţie în care au subliniat importanţa accelerării producţiei, livrării şi 

distribuţiei de vaccinuri, aspect esenţial pentru depăşirea crizei, accentuându-se 

faptul că eforturile în acest scop trebuie intensificate. 

Preşedintele Klaus Iohannis a participat, joi, la reuniunea Consiliului European, în 

format de videoconferinţă, la care liderii statelor membre ale Uniunii Europene 

(UE) au discutat despre situaţia actuală şi evoluţiile relevante privind pandemia de 

COVID-19, despre Piaţa Internă, cu accent pe politica industrială şi domeniul 

digital. Şefii de stat şi de guvern au avut, de asemenea, un schimb de opinii cu 

privire la situaţia din Mediterana de Est şi relaţiile Uniunii cu Turcia, transmite 

Administraţia Prezidenţială. 

Totodată, în cadrul reuniunii Consiliului European, preşedintele Statelor Unite ale 

Americii, Joe Biden, a avut o intervenţie în care s-a referit la perspectivele relaţiei 

UE - SUA. 

În marja Consiliului European, liderii Uniunii Europene au participat la Summitul 

Euro în format extins. Reuniunea a pus accentul pe aspectele privind rolul 

internaţional al monedei euro, cu accent pe importanţa politicilor economice solide 

pentru sporirea rezilienţei zonei Euro. 

"În ceea ce priveşte pandemia de COVID-19, liderii au avut un schimb de opinii 

referitor la chestiuni legate de situaţia curentă din statele membre, coordonarea la 

nivelul UE în context COVID-19, consolidarea răspunsului global al UE la 

pandemie, implementarea unui mecanism de partajare a vaccinurilor cu statele 

terţe. În cadrul intervenţiei sale, preşedintele Klaus Iohannis a subliniat că Uniunea 

se află într-o situaţie dificilă din cauza pandemiei de COVID-19. În acest context, 

preşedintele României a făcut un apel către liderii europeni în favoarea apărării, 

consolidării şi unităţii Uniunii", arată sursa citată. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/klaus-iohannis_15.html
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Cu privire la mecanismul de distribuţie a vaccinurilor în Uniune, Iohannis s-a 

pronunţat pentru menţinerea principiului pro-rata în vigoare pentru distribuirea 

vaccinurilor la nivelul statelor membre UE. 

De asemenea, preşedintele României a exprimat sprijinul pentru propunerea 

recentă a Comisiei Europene cu privire la autorizarea exportului de vaccinuri, 

făcând apel însă la prudenţă în utilizarea acestui mecanism, astfel încât să nu fie 

afectat comerţul liber. 

Referitor la propunerea făcută de Comisia Europeană privind înfiinţarea unui 

certificat digital, Klaus Iohannis a reiterat necesitatea ca acesta să nu creeze 

discriminări între cetăţenii UE. Preşedintele României a subliniat că aceste 

certificate ar trebui utilizate numai în scopuri medicale şi fără să afecteze libertatea 

de mişcare în interiorul Uniunii. 

"În contextul eforturilor Uniunii privind crearea şi operaţionalizarea cât mai rapidă 

a unui mecanism european de distribuire a vaccinurilor pentru sprijinirea statelor 

terţe, preşedintele României s-a pronunţat pentru susţinerea statelor din 

Parteneriatul Estic în gestionarea crizei sanitare. Preşedintele Klaus Iohannis a 

subliniat că România a donat Republicii Moldova 21.600 de doze, urmând ca alte 

peste 50.000 de doze să fie donate în următoarele zile", adaugă Administraţia 

Prezidenţială. 

Conform sursei citate, în declaraţia adoptată în cadrul reuniunii, liderii europeni au 

subliniat importanţa accelerării producţiei, livrării şi distribuţiei de vaccinuri, 

aspect esenţial pentru depăşirea crizei, accentuându-se faptul că eforturile în acest 

scop trebuie intensificate. Liderii au reiterat importanţa asigurării în continuare a 

culoarelor verzi privind transportul de bunuri şi servicii pe piaţa unică şi au agreat 

pregătirea unei abordări comune în ceea ce priveşte ridicarea treptată a restricţiilor 

atunci când situaţia epidemiologică va permite o relaxare a măsurilor actuale. De 

asemenea, s-a pus accent pe continuarea consolidării răspunsului global al UE la 

pandemie, prin înfiinţarea unui mecanism de partajare a vaccinurilor care să 

permită accesul universal la vaccinuri. 
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"În ceea ce priveşte Piaţa Internă, liderii au avut un schimb de opinii cu privire la 

modalităţile prin care se poate asigura deplina funcţionalitate a acesteia. În 

declaraţia pe care au adoptat-o, liderii europeni au subliniat importanţa unei pieţe 

unice puternice, rezistente şi pe deplin funcţionale, cu accent pe implementarea 

corespunzătoare a regulilor pieţei unice. De asemenea, au evidenţiat necesitatea de 

a consolida competitivitatea şi rezilienţa industriei Uniunii Europene, inclusiv a 

IMM-urilor, pentru a-şi accelera tranziţia verde şi cea digitală. Totodată, se 

accentuează importanţa transformării digitale pentru redresarea europeană şi pentru 

bunăstarea cetăţenilor, subliniindu-se necesitatea de a se spori suveranitatea 

digitală a Europei într-o manieră autodeterminată şi deschisă. S-a făcut referire la 

Comunicarea Comisiei Europene Busola digitală 2030: calea europeană pentru 

deceniul digital,considerat un pas important pentru dezvoltarea digitală a Europei 

în următorul deceniu.De asemenea, liderii UE fac apel la o mai bună utilizare a 

potenţialului datelor şi tehnologiilor digitale, crearea de spaţii comune de date, 

accesul la interoperabilitatea datelor, inteligenţa artificială, cu respectarea 

drepturilor fundamentale şi a protecţiei datelor. Este, totodată, formulat un apel 

către UE şi statele membre de a acţiona la nivel internaţional pentru promovarea 

standardelor digitale ale Uniunii, fiind reiterată preferinţa pentru o soluţie globală 

în materie de impozitare digitală, în cadrul Organizaţiei pentru Cooperare şi 

Dezvoltare Economică (OCDE)", arată sursa menţionată. 

Cu referire la situaţia din Mediterana de Est şi Turcia, în declaraţia liderilor se 

subliniază interesul strategic al UE privind un mediu sigur şi stabil în regiunea 

Mediteranei de Est şi în dezvoltarea unor relaţii de cooperare reciproc avantajoase 

cu Turcia. Este salutată evoluţia pozitivă din ultima perioadă privind situaţia din 

Mediterana de Est şi reluarea dialogului între Grecia şi Turcia, precum şi 

angajamentul reînnoit privind soluţionarea problemei cipriote sub auspiciile ONU. 

În condiţiile menţinerii sustenabilităţii acestor evoluţii, este reafirmat interesul UE 

de a se angaja într-o cooperare progresivă, de o manieră proporţională şi reversibilă 

cu Turcia în domeniile de interes comun. 

Totodată, este reiterat apelul adresat Turciei de a se abţine de la acţiuni unilaterale 

provocatoare de încălcare a dreptului internaţional, precum şi determinarea UE de 

a adopta măsuri restrictive şi a face apel la instrumentele de care dispune în situaţia 

în care se constată astfel de acţiuni. 
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"Declaraţia liderilor evidenţiază faptul că statul de drept şi drepturile fundamentale 

rămân o preocupare importantă în cazul Turciei, iar dialogul cu privire la astfel de 

probleme continuă să fie o parte integrantă a relaţiei UE-Turcia. Este subliniată şi 

aşteptarea ca Turcia să contribuie pozitiv la soluţionarea crizelor regionale din 

Libia, Siria şi Caucazul de Sud. Declaraţia menţionează, de asemenea, aspecte ce 

ţin de gestionarea migraţiei, subliniindu-se faptul că ar trebui consolidată 

cooperarea cu Turcia, în special în domenii precum protecţia frontierelor, 

combaterea migraţiei ilegale, precum şi întoarcerea migranţilor ilegali şi a 

solicitanţilor de azil respinşi către Turcia, în conformitate cu Declaraţia UE-

Turcia", afirmă Administraţia Prezidenţială. 

La Summitul Euro în format extins, liderii europeni au adoptat o declaraţie în care 

se subliniază importanţa consolidării rolului internaţional al Euro în scopul 

consolidării autonomiei strategice deschise în domeniul economic şi financiar, 

contribuind astfel la stabilitatea sistemului financiar global. Se subliniază, totodată, 

importanţa asigurării unei redresări inclusive şi sustenabile şi a unei rezilienţe 

economice sporite, ca precondiţii pentru întărirea rolului global al Euro. De 

asemenea, este reafirmată importanţa prezervării capacităţii UE de a asigura 

stabilitatea şi rezilienţa financiară într-un mod autonom, context în care este 

accentuată importanţa definitivării Uniunii Economice şi Monetare şi avansarea 

demersurilor pentru crearea unei veritabile Uniuni a Pieţelor de Capital. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Ministrul de Externe - în vizită oficială, în Slovenia 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, efectuează, vineri, o vizită oficială 

în Republica Slovenia, la invitaţia omologului său, Anze Logar. 

 

Potrivit unui comunicat de presă al MAE, transmis AGERPRES, şeful 

diplomaţiei române va fi primit de către preşedintele sloven, Borut Pahor, va avea 

o întrevedere cu preşedintele Adunării Naţionale, Igor Zorcic, şi va avea o rundă de 

consultări politice cu ministrul Anze Logar. 

 

 

http://www.mae.ro/node/55214
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Vizita la Ljubljana reprezintă o bună ocazie pentru trecerea în revistă a priorităţilor 

bilaterale, precum şi o oportunitate importantă de coordonare cu Slovenia în 

perspectiva preluării de către această ţară, la 1 iulie 2021, a Preşedinţiei semestriale 

a Consiliului UE, în scopul avansării agendei europene şi promovării temelor de 

interes comun, a precizat MAE. 

 

Ministrul Aurescu va discuta cu omologul său modalităţile concrete de aprofundare 

a cooperării bilaterale dintre România şi Slovenia în plan politic, economic şi 

sectorial, inclusiv pentru consolidarea tendinţei ascendente a relaţiei comerciale 

bilaterale. 

 

Consultările dintre cei doi miniştri vor viza, de asemenea, priorităţile agendei 

europene, cu accent pe combaterea efectelor pandemiei de COVID-19 şi creşterea 

rezilienţei UE, viitoarele dezbateri din cadrul Conferinţei privind viitorul Europei, 

implementarea măsurilor vizând redresarea economică, politica de extindere, 

precum şi revitalizarea Parteneriatului Estic. Summitul Parteneriatului Estic 

urmează să fie organizat în timpul Preşedinţiei slovene a Consiliului UE. 

 

Discuţiile vor oferi, totodată, oportunitatea unui schimb de vederi privind o serie 

de teme de interes comun de pe agenda regională şi internaţională, cu accent pe 

consolidarea relaţiei transatlantice, dezvoltarea Iniţiativei celor Trei Mări, alte 

aspecte ale cooperării în plan internaţional şi multilateral, a adăugat MAE.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Apel al europarlamentarilor către statele membre pentru a ratifica de 

urgență decizia privind resursele proprii / Comisia Europeană nu se poate 

împrumuta de pe piețele internaționale pentru a asigura finanțarea pentru 

planurile de redresare 

Parlamentul European a dezbătut trei legi pentru punerea în aplicare a sistemului 

de resurse proprii ale UE, introducând noi surse de venituri, ocazie pentru 

grupurile politice de a insista pentru ratificarea cât mai rapidă a deciziei privind 

resursele proprii de către parlamentele naționale, orice întârziere urmând să  
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afecteze posibilitățile Comisiei Europene de a se împrumuta pe piețele 

internaționale pentru a obține resursele financiare necesare aplicării Mecanismului 

de reziliență și redresare. 

Noile surse de venit sunt o taxă pe ambalajele din plastic nereciclabile și o taxă pe 

valoarea adăugată (TVA). 

Până în prezent, doar 10 state membre au ratficat decizia privind resursele proprii, 

dar este nevoie ca toate cele 27 să își dea votul pentru a se aplica. 

Grupul socialiștilor (S&D) a solicitat parlamentelor naționale să ratifice „fără 

întârziere” acordul privind resursele proprii, fără de care Comisia Europeană nu 

poate merge mai departe cu planul de împrumut de pe piețe pentru a ajuta statele 

membre în procesul de redresare după pandemia COVID-19. 

„Acum, parlamentele naționale trebuie să accelereze procedurile de ratificare a 

deciziei privind resursele proprii (…) Trebuie să subliniem încă o dată că 

modificarea plafoanelor resurselor proprii va oferi Comisiei Europene capacitatea 

financiară de a crea datorii comune ale UE și de a finanța cei 750 de miliarde de 

euro pentru instrumentul de redresare al UE. Prin urmare, nu există timp de 

întârzieri”, a declarat europarlamentarul Elisabetta Gualmini, negociatorul 

grupului S&D pentru dosar. 

Europarlamentarul Siegfried Muresan (PNL, grupul PPE), care a fost co-

raportor pentru Mecanismul de redresare și reziliență, a declarat că Parlamentul 

European și-a făcut datoria, dar a rămas „un pas important” de făcut pentru „a ne 

asigura că investițiile și reformele prevăzute în mecanism vor începe, iar banii vor 

ajunge acolo unde este nevoie de ei fără întârziere”. 

„Țările membre trebuie să adopte decizia privind resursele proprii. Fără această 

decizie, Comisia Europeană nu se poate împrumuta încă de pe piețele 

internaționale ca să poată asigura finanțarea mecanismului. Tocmai de aceea, am 

făcut astăzi un apel în plenul Parlamentului European către colegii 

europarlamentari din toate grupurile politice proeuropene să se asigure că partidele 

naționale din care fac parte susțin ratificarea fără întârziere a deciziei privind 

resursele proprii”, a precizat Mureșan. 

https://www.consilium.europa.eu/en/documents-publications/treaties-agreements/agreement/?id=2020025&DocLanguage=en
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 Calendarul este strâns: până la 30 aprilie, toate statele membre ar trebui să 

transmită Comisiei Europene planurile naționale de redresare și reziliență. 

„Este foarte important ca până atunci să fie ratificată și decizia privind resursele 

proprii de toate statele membre. Avem doar 3 ani la dispoziție pentru a demara 

toate investițiile și reformele din Mecanismul European de Redresare și Reziliență. 

De aceea, trebuie să nu întârziem această ultimă decizie necesară pentru 

implementarea mecanismului”, a explicat Siegfried Mureșan. 

România este pe lista statelor care nu au ratificat decizia privind resursele proprii. 

Pe 10 martie, Birourile permanente reunite ale Senatului şi Camerei Deputaţilor au 

anulat plenul comun al Parlamentului, care urma să se desfăşoare de la ora 14,00, 

pentru ratificarea Deciziei (UE, EURATOM) 2020/2053 a Consiliului din 14 

decembrie 2020 privind sistemul de resurse proprii ale Uniunii Europene. 

Decizia de ratificare se ia cu două treimi din voturi, ceea ce înseamnă că PNL, 

USR PLUS și UDMR aveau nevoie și de voturile PSD. Social-democrații au 

anunțat însă că nu vor vota ratificarea contribuției României la bugetul UE dacă 

guvernul nu vine în PArlament cu Planul Național de Redresare și Reziliență 

(PNRR). 

Premierul Florin Cîţu a acuzat imediat un șantaj din partea PSD pe tema ratificării 

contribuției României la bugetul UE și i-a avertizat pe social-democrați că vor 

trebui să dea explicații celorlalte state membre de ce țara noastră nu aprobă 

contribuția, astfel încât PNRR să poată fi pus în aplicare 

La momentul repsectiv, Siegfried Mureșan declara că PSD a deschis „un butoi cu 

pulbere”, facând politică internă cu întreg mecanismul anti-criză al UE, pentru că 

decizia privind resursele trebuie ratificată, unanim, de cele 27 de state membre, 

altfel Mecanismul European de Redresare nu va exista pentru nicio țară. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 

https://www.g4media.ro/plenul-reunit-in-care-trebuia-ratificata-contributia-romaniei-la-bugetul-ue-a-fost-anulat-decizia-se-ia-cu-doua-treimi-dar-psd-a-anuntat-ca-isi-conditioneaza-votul-de-prezentarea-in-parlament-a-pnrr.html
https://www.g4media.ro/plenul-reunit-in-care-trebuia-ratificata-contributia-romaniei-la-bugetul-ue-a-fost-anulat-decizia-se-ia-cu-doua-treimi-dar-psd-a-anuntat-ca-isi-conditioneaza-votul-de-prezentarea-in-parlament-a-pnrr.html
https://www.g4media.ro/citu-acuza-psd-de-santaj-dupa-ce-partidul-condus-de-ciolacu-a-blocat-ratificarea-contributiei-romaniei-la-ue-daca-romania-nu-ratifica-uniunea-europeana-nu-se-poate-imprumuta-si-atunci-psd-trebuie-sa.html
https://www.g4media.ro/siegfried-muresan-psd-a-deschis-un-butoi-cu-pulbere-face-politica-interna-cu-intreg-mecanismul-anti-criza-al-ue-decizia-privind-resursele-trebuie-ratificata-unanim-de-cele-27-de-state-membre-alt.html
https://www.g4media.ro/siegfried-muresan-psd-a-deschis-un-butoi-cu-pulbere-face-politica-interna-cu-intreg-mecanismul-anti-criza-al-ue-decizia-privind-resursele-trebuie-ratificata-unanim-de-cele-27-de-state-membre-alt.html
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 Parlamentul European a votat pentru acţionarea în justiţie a CE dacă 

întârzie aplicarea mecanismului privind statul de drept 

Parlamentul European a votat joi o rezoluţie prin care poate să acţioneze în justiţie 

Comisia Europeană (CE) dacă executivul UE nu aplică rapid nouă legislaţie ce 

condiţionează accesul la fondurile europene de respectarea statului de drept, 

informează Reuters. 

 

În rezoluţia adoptată cu 529 de voturi pentru, 148 împotrivă şi 10 abţineri, 

eurodeputaţii reamintesc că nerespectarea statului de drept de către statele membre 

poate afecta integritatea bugetului UE. Ei au avertizat CE că dacă nu îşi 

îndeplineşte obligaţiile ce îi revin conform regulamentului privind condiţionalitatea 

statului de drept şi nu adoptă toate măsurile adecvate pentru a apăra interesele 

financiare şi valorile UE, Parlamentul "va considera că acest lucru constituie o 

abţinere de a acţiona" şi va trimite în instanţă Comisia, citează Agerpres. 

 

Polonia şi Ungaria, aflate sub investigaţie oficială de către UE pentru încălcarea 

statului de drept, riscă să piardă miliarde de euro din fondurile UE atunci când se 

va aplica noua legislaţie. 

 

În vigoare de la 1 ianuarie, dar practic suspendat, noul mecanism este conceput 

pentru a proteja fondurile europene de utilizări abuzive în cazurile în care, de 

exemplu, instanţe politizate nu garantează un proces echitabil pentru plângeri cu 

privire la licitaţii pentru proiecte finanţate de UE. 

 

CE a anunţat că va începe să acţioneze numai după ce va pregăti orientările 

adecvate, proces ce ar putea fi întârziat de atacurile legale ale regulamentului din 

partea Poloniei şi a Ungariei. 

 

Astfel de demersuri în faţa Curţii de Justiţie a UE ar putea dura ani de zile, iar CE 

nu doreşte să emită orientările înainte de pronunţarea deciziei. 

 

"Cu cât Comisia aşteaptă mai mult, cu atât situaţia se va înrăutăţi", a declarat 

europarlamentarul Terry Reintke din Grupul Verzilor. 
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"Acesta este motivul pentru care trebuie să vedem aplicat acest mecanism şi 

Comisia trebuie să elaboreze un regulament privind statul de drept înainte de a fi 

prea târziu pentru a anula faptele care s-au întâmplat". 

 

Orientările CE nu sunt necesare pentru aplicarea noii legislaţii, dar conform 

declaraţiilor unor oficiali, ele fac parte dintr-un acord încheiat cu Varşovia şi 

Budapesta care amână efectiv aplicarea acesteia până după alegerile parlamentare 

din Ungaria din 2022. 

 

Parlamentul European a afirmat însă că astfel de acorduri contravin rolului 

Comisiei de gardian al legislaţiei UE şi i-a dat acesteia termen până cel târziu pe 1 

iunie pentru a redacta orientările, în caz contrar riscând să se confrunte cu un 

proces în instanţa. Rezoluţia cere de asemenea ca Parlamentul să fie consultat 

înainte de adoptarea lor. 

 

Eurodeputaţii au reiterat, totodată, importanţa aplicării neîntârziate a mecanismului 

privind statul de drept, în special având în vedere implicaţiile sale pentru viitoarea 

rambursare a planului de redresare "Next Generation EU". 

 

Pe parcursul unui deceniu la putere, premierul ungar Viktor Orban a folosit banii 

publici, inclusiv fonduri UE, pentru a construi o elită de afaceri loială. 

 

În Polonia, opoziţia şi guvernele locale susţin că alianţa eurosceptică şi naţionalistă 

aflată la putere ar putea folosi miliarde de euro din fondul post-pandemie al UE 

pentru a-şi finanţa 

susţinătorii, lipsind de acces la fonduri regiunile opoziției. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 


